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“Mineria i Societat” a
debat en el Fòrum

Català de la Mineria
que organitza la UPC

de Manresa
4

Entrevista a Josep
Maria Rodríguez,

president del Gremi
d’Àrids i Jaciments

de Tarragona

M. i J. GRUAS
disposa d’una planta
d’àrids pròpia per

subministrar material
a les seves obres

El departaments de Treball,
Indústria, Comerç i Turisme,
el de Medi Ambient i el de
Política Territorial i Obres
Públiques van signar el 28
d’octubre passat,
conjuntament amb el Gremi
d’Àrids de Catalunya, dos
decàlegs bàsics per
desenvolupar el sector
extractiu.

Els aleshores consellers
Antoni Fernàndez Teixidó,
de Treball, Indústria,

Comerç i Turisme, i Ramon Espa-
dalé, de Medi Ambient, van presi-
dir en el transcurs de l’Assem-
blea General del Gremi d’Àrids la
signatura dels dos decàlegs que
tenen com a objectiu fer compa-
tible l’extracció d’àrids amb l’a-
dient protecció de rius i aqüífers
i, d’altra banda, fer compatible

l’activitat extractiva amb les dis-
posicions urbanístiques i el medi
ambient.

Aquests decàlegs, pioners a tot
l’Estat i en el marc europeu,
posen de manifest el compromís
de l’activitat extractiva amb el
medi. També van més enllà dels
compromisos legals que regeixen
aquesta activitat en l’àmbit de tot
l’Estat i de tot Europa.

Un dels principals acords que
inclou el decàleg és l’elaboració
del Pla Sectorial d’Activitats
Extractives de Catalunya que ha
de servir per ordenar el sector
dels àrids a Catalunya. Es  preveu
que la redacció d’aquest pla s’ela-
bori en el termini d’un any.

La simplificació dels tràmits
administratius relacionats amb la

gestió dels àrids és un altre dels
acords que es van signar durant
l’assemblea.

I pel que fa a l’extracció d’àrids
en entorns hídrics, l’acord entre
la Generalitat i el Gremi d’àrids
estableix un seguit de criteris per
a l’extracció de materials en l’àm-
bit fluvial d’acord amb la zona, el
volum a extreure, etc. i amb l’ob-
jectiu de fer compatible l’extrac-
ció d’àrids amb la preservació del
medi ambient.

Ramon Espadalé va explicar que
"és important el fet d’haver-se
posat d’acord en aspectes fona-
mentals i establir amb claredat les
regles del joc de l’activitat extrac-
tiva."

Per la seva banda,Antoni Fernán-
dez Teixidó va remarcar el caràc-

Joan Franquesa, Antoni Fernández Teixidó, Ramon Espadalé i Pere Torres en el moment de la signatura

ASSEMBLEA GENERAL 2003

La Generalitat i el Gremi d’Àrids arriben
a un acord pioner d’àmbit europeu per
al desenvolupament sostenible del sector

(Continua a la pàg. 3)
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Juntes directives
ORDRE DEL DIA (7 d’octubre de 2003)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Alta dels nous agremiats
3. Aprovació dels treballs de la Comissió d’Estatuts el Gremi
4. Convocatòria Assemblea Ordinària i Extraordinària del Gremi

i acte de signatura d’acords entre el Gremi i la Generalitat (28
d’octubre)

5. Aprovació del Reglament i obertura de període de presenta-
ció de candidatures a la presidència del Gremi

6. Reunió amb el director general de Qualitat Ambiental
7. Problemàtica de la pedrera Montau de Begues
8. Altres temes
9. Debat monogràfic sobre les relacions estatals i internacionals

del Gremi

ORDRE DEL DIA (11 de novembre de 2003)  

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Valoració general de l’Assemblea General del Gremi
3. Reunió amb el Sr. López Salgueiro, director general de Quali-

tat Ambiental
4. Trobada amb el Sr. José Folgado, secretari d’Estat d’Energia
5. Trobada del Grup Miner amb el Sr. Manel Nadal (PSC)
6. Organització de les jornades informatives territorials (marcat-

ge CE, i LIIAA)
7. Noves al·legacions a la modificació del PGOU d’Esparreguera
8. Jornades de Seguretat i Qualitat de Medi Ambient en Mines

(LOM i UPC)
9. Participació del Gremi al Fòrum Català de la Mineria (UPC-

Manresa)
10. Oferta d’empresa ECA per a les inspeccions del RD 1215/97
11. Organització de la visita a Escòcia i Missió Empresarial Gremi

2004
12. Altres temes

ORDRE DEL DIA (4 de desembre de 2003)

1. Lectura i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior
2. Anàlisi de les eleccions i de l’estratègia a seguir pel Gremi
3. Reunió amb la Junta de Residus i l’ACA sobre els fangs de

depuradora
4. Negociació de criteris amb la Ponència Ambiental de la Gene-

ralitat
5. Denúncies d’explotacions il·legals
6. Reunió amb el Sr. Josep González, president de Pimec-Sefes
7. Junta de la Federació Catalana de la Indústria, el Comerç i els

Serveis de la Construcció
8. Reunió Gremi d’Àrids-Anefa
9. Assemblea fundacional de la FEDAE a València (11 de desem-

bre)
10. Participació del Gremi al Fòrum Català de la Mineria (Santa

Bàrbara-UPC)
11. Jornades territorials sobre la Llei 3/98 (LIIAA) i el marcatge

CE dels àrids
12. Altres temes

La mineria,
els àrids i la societat

El mes de novembre passat al Museu de Geologia de Bar-
celona, es va presentar el llibre El patrimoni miner de Cata-
lunya.

Va ser un acte senzill, sense protocols, però amb un mis-
satge sobre la veritable importància que la mineria i els
recursos naturals de la pedra i els àrids representen a la
vida quotidiana de la societat.

En aquesta presentació, van parlar diverses autoritats i en
concret el director general d’Energia i Mines d’aquell
moment, Albert Mitjà, qui va fer una magnífica exposició
de la importància d’aquesta matèria primera. Va parlar
també de seny, seny català.

Fa molts segles que s’utilitza la pedra, però alguns polítics
confonen la societat quan qualifiquen els industrials del
sector com a malfactors de la naturalesa.

Estem totalment d’acord amb la conservació i amb l’ade-
quació de la nostra terra, però s’ha de respectar la feina
professional ben feta, d’acord amb una planificació ecolò-
gica adequada, donant uns serveis i proporcionant uns
materials imprescindibles per a la construcció i les infraes-
tructures que un país modern necessita.

Catalunya, com a capdavantera de molts projectes i d’activi-
tats, ha de tirar endavant amb seny i amb un treball ben fet.

Pasqual Roca
President del Gremi d’Àrids de Catalunya
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ter transversal de les polítiques
de l’Administració i va afirmar
que el creixement de les infraes-
tructures va vinculat a un sector
-l’extractiu- importantíssim que
ha de créixer respectant el medi."

Joan Franquesa, fins aleshores
president del Gremi d’Àrids de
Catalunya, es va mostrar molt
satisfet per aquest acte que va
descriure com "un reconeixe-
ment de la mineria catalana" i "la
constatació –va declarar– que
s’ha de continuar treballant, tant
en la preservació del medi
ambient com en la indústria."

Pasqual Roca, nou president 

Pasqual Roca és, des del 28 d’octu-
bre passat, el nou president del
Gremi d’Àrids de Catalunya que
els associats van escollir per unani-
mitat. Els nous estatuts Gremi,

aprovats el mateix dia, limiten a 4
anys el mandat del president del
Gremi. Joan Franquesa, el fins ara
president, passa a formar part de la
nova junta de Pasqual Roca com a
vicepresident, juntament amb
Sebastià Alegre, Sebastià Espinet,
Josep Maria Rodríguez i Jordi Torra.

Pasqual Roca ha estat sempre una
persona molt lligada al món asso-
ciatiu. Entre 1979 i 1985, ja va
ocupar la presidència del Gremi
d’Àrids. Posteriorment, també va
exercir de president del Gremi de
Prefabricats i Derivats del Ciment
de Catalunya (1997-2001) i,
durant els darrers anys, ha
encapçalat la Federació Catalana
de la Indústria, el Comerç i els
Serveis de la Construcció.

El nou president va agrair a l’au-
ditori el gran suport que ha tin-
gut des que va anunciar que es
presentava com a candidat.

D’altra banda, Roca va confirmar
que faria una política de conti-
nuïtat respecte a la desenvolupa-
da per la junta anterior amb uns
quants punts bàsics com:

- La redacció d’un pla sectorial
d’extractives

- La consecució de la Cambra
Minera, que ha d’esdevenir el
nou fòrum d’impuls de la mine-
ria catalana.

- Fer un seguiment de proximitat
als ajuntaments

- I donar suport als agremiats
en temes com el marcatge CE
dels àrids, temes mediamien-
tals, etc.

També va remarcar la importància
de millorar la imatge del sector i,
en aquest sentit, va apostar per la
pedagogia als col·legis i una bona
política de comunicació.

Jaume Puig va exposar els diferents punts de l’acord amb la Generalitat Els agremiats van omplir l’auditori de La Pedrera

Pasqual Roca va prendre el relleu de Joan Franquesa al capdavant del Gremi
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President Pasqual Roca

Vicepresidents Sebastià Alegre
Jordi Torra
Sebastià Espinet
Josep M. Rodríguez
Joan Franquesa  

Secretari Xavier Riba

Tresorer Andreu Puigfel

Vocals Robert Casas
Pere Torras
Josep Luís Alonso
Armando Ivars
Domènec Espadalé
Joaquim Roca
Antoni Garrigosa
Joan Manuel Foj
Joan Ignasi Navarro
Alfred Cohí
Raquel Antón
Vocal rotatori del Gremi d’Àrids i Formigons de
Lleida
Vocal rotatori del Gremi d’Àrids i Jaciments de
Tarragona

Gerent Jaume Puig

Nova junta directiva
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Comunicar i informar a la
societat sobre la necessitat
dels àrids i el respecte de

les empreses del sector vers el
medi ambient són algunes de les
principals conclusions del Fòrum
Català de la Mineria 2003 que va

tenir lloc a l’Escola Universitària
Politècnica de Manresa el mes de
desembre passat.

En la taula rodona que es va dur
a terme el dia 2 sota el títol
"Mineria i Societat", hi van parti-

cipar diferents gremis miners
catalans, així com alcaldes i pro-
fessors universitaris. Entre altres
qüestions, el sector miner va
defensar el compliment de les
normatives de seguretat de totes
les empreses que formen part
d’una associació o d’un gremi,
així com el respecte pel medi
ambient.

Antoni Aguilera, president del
Gremi de Rajolers, va recordar que
la gran majoria d’àrids van desti-
nats a la construcció, però que hi
ha un percentatge també impor-
tant que es destina a la fabricació
d’elements tan importants i quoti-
dians com són el vidre, el dentifri-
ci o els xips dels ordinadors.

Per la seva banda, Joan Franque-
sa, expresident del Gremi i actual
vicepresident, va qualificar la

mineria com "una activitat indus-
trial necessària per tirar endavant
un país", ja que, segons l’expresi-
dent, "no s’entén l’avenç d’una
societat sense l’existència d’à-
rids". Franquesa va explicar que
cal fer entendre a la societat que
"a diferència d’altres activitats
industrials, l’activitat extractiva té
un impacte temporal sobre el
medi, però que un cop finalitzats
els treballs d’extracció la part
afectada queda completament
integrada a l’entorn."

El Fòrum Català de la Mineria,
que se celebra anualment, és un
espai de debat entre empresaris,
gremis, Administració autonòmi-
ca i local, tècnics i acadèmics que,
mitjançant conferències i taules
rodones, intenten dibuixar quina
és la situació actual de la mineria
i quin és el seu futur.

L’empresa CBAO, especialit-
zada en programes informà-
tics de laboratoris per a

centrals de formigó i pedreres, va
realitzar, el mes d’octubre passat
en un cèntric hotel de Barcelona,
una sessió informativa en què va

exposar els avantatges dels seus
productes als nostres agremiats.

CBAO, amb seu a la Catalunya
Nord, pertany al grup francès
Grupo CofiCentre (GCC), un
grup amb més de 26 anys d’ex-

periència en programes de gestió
i d’explotació al servei de pedre-
res, sorreres i plantes de formigó.

Laurent Tidona, director de
CBAO va explicar que els seus
productes "permeten incremen-
tar la rendibilitat de l’empresa i
sobretot optimitzar la seva gestió
administrativa". Els programes
són personalitzats per a cada
empresa segons les necessitats de
cada una.

A l’acte, també hi van participar
diversos clients de l’empresa i pro-
pietaris d’explotacions de la zona
del Llenguadoc-Rosselló, com a
un primer pas d’agermanament de
les empreses d’ambdós costats de
la frontera, que es van mostrar
molt satisfets per la tasca que tant
CBAO com GCC han desenvolu-
pat a les seves empreses.

Joan Franquesa, Sebastià Alegre i Antoni Aguilera, representants del sector miner
català en un moment del debat sobre “Mineria i Societat”

Jaume Puig presenta la jornada informativa

El sector miner defensa la sostenibilitat de l’activitat
extractiva al Fòrum Català de la Mineria

CBAO presenta solucions informàtiques
per a la gestió d’empreses extractives

Editen un llibre
sobre museus de

la mineria
El més de novembre passat, es va
presentar al Museu de Geologia
de Barcelona, el llibre El patrimoni
miner de Catalunya, editat pel
Departament de Treball, Indústria,
Comerç i Turisme de la Generali-
tat de Catalunya. L’acte va ser pre-
sidit pel director general d’Energia
i Mines, Albert Mitjà, qui va des-
tacar la importància d’iniciatives
com aquesta per al sector. A la
presentació, també hi van ser pre-
sents diversos membres del Gremi
d’Àrids, entre els quals hi havia el
seu president, Pasqual Roca.
El patrimoni miner de Catalunya
repassa diferents museus que
podem trobar al nostre país com:
el Museu del Ciment d’Asland, el
Museu de Geologia de Barcelona
el Museu de Geologia Valentí
Massachs de Manresa o el Museu
de Mineralogia Mollfulleda, entre
molts d’altres.
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Al mateix acte, la Direcció General
d’Energia i Mines va presentar la
Campanya de Seguretat Minera 2003.

El mes d’octubre passat en un acte orga-
nitzat a la pedrera Puig Martí, propietat
de Canteras La Ponderosa, SA, el Gremi

d’Àrids de Catalunya va col·locar primer rètol
identificador de les activitats extractives de la
demarcació de Tarragona; un rètol, elaborat
conjuntament entre el Gremi d’Àrids de
Catalunya i la Direcció General d’Energia i
Mines de la Generalitat.

Per part del Gremi d’Àrids de Catalunya, hi
van assistir: el seu president, Joan Franquesa;
el vicepresident, Josep M. Rodríguez –també
ocupa el càrrec de president de l’Associació
Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona i
és el propietari de Canteras La Ponderosa,
SA–, i diversos membres de la junta i asso-
ciats de Tarragona.
Aquest rètol identificador té com a objectiu
informar sobre la legalitat i el compliment de
les normatives de l’explotació, així com des-
criure’n les principals característiques (tipus
material, superfície, etc.).

D’altra banda, la Generalitat ha editat una
publicació per donar a conèixer als treballa-
dors de les pedreres i de les plantes de trac-
tament d’àrids els riscos als quals poden estan
sotmesos i quins comportaments, procedi-
ments d’actuació i equips de protecció poden
emprar per fer-los front. El manual té com a

finalitat ajudar en la formació dels treballadors
i contribuir a la prevenció d'accidents laborals.
Actualment, el sector miner català ocupa
7.500 treballadors.

Aquesta publicació, juntament amb un altre
material com tríptics explicatius, s’emmarca
dins la Campanya de Seguretat Minera 2003
que va presentar el fins ara director general
d'Energia i Mines,Albert Mitjà, en el transcurs
de l’acte. Mitjà va declarar la voluntat del seu
departament d’arribar a reduir els accidents
laborals a 0" i va destacar "el facultatiu com a
peça clau del dia a dia". El director general va
descriure el rètol identificador com un ele-
ment fonamental per donar a conèixer la pre-
ocupació del sector per la seguretat minera.

La Generalitat i el Gremi d’Àrids
col·loquen el primer rètol identificador

en una pedrera de Tarragona

Albert Mitjà, el fins ara director general d’Energia i Mines, va presidir l’acte 

Franquesa, nou president
de la Federació de la

Construcció
Joan Franquesa, expresident del Gremi d’À-
rids de Catalunya, ha estat nomenat nou pre-
sident de la Federació Catalana de la Indústria,
el Comerç i els Serveis de la Construcció.
Ramon Mir i Pipió, en representació del
Gremi de Fusters, Ebenistes i similars de Bar-
celona, n’és el primer vicepresident, mentre
que Anna Maria Muñoz, en representació de
l’Asociación Española de Impermeabilización,
ocupa la segona vicepresidència.
Franquesa té com a principal objectiu ampliar
l’abast de la Federació per defensar els inte-
ressos del sector de la construcció i exercir
de looby davant l’Administració. D’altra
banda, també aposta per fomentar la segure-
tat laboral a les empreses i defensa la necessi-
tat de crear noves infraestructures al país i
potenciar les existents.
Aquesta Federació va néixer fa uns 7 anys amb
l’objectiu de posar en comú les problemàti-
ques i les necessitats dels gremis annexos a la
construcció i convertir-se en una entitat més
forta i influent davant l’Administració.
Pasqual Roca, actual president del Gremi, va
ser un dels principals impulsors d’aquesta
Federació, formada per 13 entitats gremials que
representen més de 90.000 llocs de treball.

Visita col·lectiva a
BAUMA

Del 29 de març al 4 d’abril, té lloc la fira de
construcció més important d’Europa, la
Bauma. Aquesta mostra reuneix les principals
marques del sector, moltes de les quals apro-
fiten per presentar-hi les seves darreres nove-
tats.Amb l’objectiu de facilitar-hi als agremiats
l’assistència, el Gremi està organitzant una
visita col·lectiva amb interessants avantatges
econòmics per a les empreses associades que
hi vulguin participar.

El Gremi d’Àrids, a TV3
El Gremi d’Àrids ha estat motiu de notícia els
darrers mesos per la dificultat que tenen les
empreses a obrir noves explotacions o
ampliar les existents amb la conseqüent
dificultat per proveir grans infraestructures.
Així, el dia de Tot Sants, al "Telenotícies
Migdia" es va parlar sobre la problemàtica del
nostre sector i sobre el respecte per les
normatives i el medi ambient per part de les
empreses del Gremi.
D’altra banda, el programa "En Directe" va
dedicar un reportatge al dia a dia d’una
pedrera, així com a l’ús dels àrids i la seva ne-
cessitat per al desenvolupament de la societat.
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Les sessions informatives sobre les conseqüències del canvi
d’annex de la LIIAA i el marcatge CE dels àrids, tot un èxit

Amb l’objectiu d’aclarir i
simplificar les implica-
cions que suposa per a

l’empresa el canvi d’annex de les
activitats extractives de la Llei
d’intervenció integral, el Gremi
d’Àrids va organitzar tres reu-
nions informatives que van tenir
lloc a Girona, a Tarragona i a Llei-
da respectivament.A les jornades,
que es van dur a terme el 15 i el
16 de desembre passat, hi va assis-
tir una gran afluència d’agre-
miats, amb una mitjana d’unes
trenta persones per sessió.

Aquesta gran assistència posava
de manifest la preocupació crei-
xent de les empreses a l’entorn
dels temes tractats.

A les sessions, hi van participar
com a ponents els representants
de les OGAU dels departaments
de Medi Ambient de cada
demarcació.

D’altra banda, un dels tràmits per
a l’obtenció de l’autorització
ambiental és la realització d’ava-
luacions ambientals verificades

per una Entitat Ambiental del
Control (EAC), per la qual cosa
també van ser convidades a les
jornades per explicar quina és la
seva funció i la seva metodologia
de treball. En aquests moments,
les EAC acreditades per l’Admi-
nistració són AMBIO, ECA i
ICICT, mentre que Egavic i
CECAM es troben en vies d’a-
creditació.

Un altre dels temes que van cen-
trar aquestes reunions informati-
ves va ser el marcatge CE dels

àrids, que serà obligatori a partir
de l’1 de juny d’aquest any. Eva
Navarro i Cèsar Gracia, de l’Ins-
titut Tecnològic de la Construc-
ció de València (AIDICO), van
ser els encarregats d’exposar els
diferents aspectes de la normati-
va que es troba en el marc de la
Directiva Europea 89/106/CE de
Productes de la Construcció. El
Gremi d’Àrids ha signat un con-
veni amb aquest Institut amb
l’objectiu de donar un millor
servei i més econòmic als agre-
miats.

Ricard Danés, cap de la Unitat Tècnica de l’OGAU de la delegació territorial del Depar-
tament de Medi Ambient de Girona, va obrir la primera de les tres sessions informatives

Josep Maria Rodríguez, president del Gremi d’Àrids i Jaciments de Tarragona, va pre-
sentar la sessió informativa que tenir lloc a a l’Hotel Mas Gallau de Cambrils

Els agremiats de Tarragona es van mostrar molt preocupats per les conseqüències que pot
tenir el canvi d’annex de la Llei d’IIAA en l’activitat extractiva

Josep Ribes, representant de l’OGAU de Lleida, va exposar els diferents aspectes pro-
cedimentals de la Llei IIAA davant una trentena d’agremiats

Simeó Farràs, representant de l’OGAU de la delegació territorial del Departament de Medi
Ambient, va ser l’encarregat de dirigir l’exposició sobre les implicacions del canvi d’annex

Sebastià Espinet, vicepresident del Gremi, al centre de les imatges, va presentar la jor-
nada que tenir lloc a la seu de la COELL, i que va cloure el cicle de jornades
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L’empresa multinacional Readymix Asland, que forma part del
Gremi d’Àrids de Catalunya, va tancar el setembre passat de
manera definitiva la seva activitat a la pedrera Montau II al muni-

cipi de Begues davant la pressió de l’Ajuntament i d’alguns veïns.
No obstant això, l’empresa va apel·lar aquesta decisió i actualment es
troba a l’espera de la sentència definitiva que ha d’emetre en els prò-
xims mesos el Tribunal Superior de Justícia de Catalunya.

Ramon Cots, director regional d’àrids de Readymix Asland, confia que
el Tribunal els doni la raó i els permeti finalitzar els treballs de restau-
ració que van quedar aturats en aquesta pedrera.

La restauració dels terrenys només suposaria el manteniment de l’acti-
vitat durant aproximadament uns quatre anys més, després dels quals
la pedrera es tancaria definitivament.

Segons Cots, "aquest tancament suposa una disminució molt important
del subministrament d’àrids a l’àrea metropolitana de Barcelona, que
gira a l’entorn del milió de tones l’any."

Aquesta disminució d’àrid repercuteix molt directament en diverses
infraestructures que s’estan desenvolupant, entre les quals es troben les
ampliacions del port i l’aeroport de Barcelona. També afecta tot el sec-

tor de la construcció en general de l’àrea de Barcelona.

Per tal de poder suplir aquesta demanda, tant les empreses de la zona
com la pedrera que té Readymix a l’Ordal, han hagut de fer un impor-
tant esforç de subministrament. D’altra banda, també es porten àrids
des de diferents demarcacions com la de Tarragona, procés que enca-
reix notablement el preu del material i per tant el preu final de l’obra.

El tancament de Readymix Asland suposa deixar de subministrar
un milió de tones d’àrid l’any a l’àrea metropolitana

El Gremi de Rajolers de Catalunya forma part del Grup Miner
Català i és un dels sectors de la construcció més importants i més
arrelats del país juntament amb els àrids, el ciment, el formigó i la

pedra ornamental.

Les primeres dades del que podem considerar com els predecessors de
l’actual Gremi de Rajolers pertanyen a l’any 1257, fet que posa de mani-
fest la rellevància d’aquest sector per al nostre país. Al llarg d’aquests
segles, el sector de les argiles ha tingut una presència important a la
societat catalana i des de principis del segle XX el Gremi de Rajolers
treballa de manera ininterrompuda per donar servei als seus associats.
Aquest any deixa el càrrec, Antoni Aguilera, president de l’associació
durant els darrers vuit anys.

Catalunya és un país ric en argiles, sobretot les zones del Vallès Orien-
tal i l’Occidental i la comarca de l’Anoia, on es troben un gran nom-
bre d’empreses del sector. El consum d’aquest material al país es va
situar l’any passat en 3,9 milions de tones, les quals es destinen prin-
cipalment al sector de la construcció. La previsió és que aquest con-
sum es mantingui o creixi lleugerament els pròxims anys.

El Gremi de Rajolers de Catalunya està format per 43 empreses asso-
ciades que representen el 90% de la producció del país (uns 3 milions
de tones a l’any) i facturen uns 186 milions d’euros anuals. Les seves
funcions són les pròpies de qualsevol associació d’empreses: potenciar

la unió empresarial; defensar els interessos comuns enfront l’Adminis-
tració; realitzar gestions de millora dels nivells de qualitat i competiti-
vitat; l’assessorament laboral i fiscal als agremiats, etc.

D’altra banda, les principals preocupacions d’aquest sector són coinci-
dents amb les del Gremi d’Àrids quant a la dificultat d’obrir noves
explotacions per a l’extracció de material o pel que fa a la impossibili-
tat d’ampliar les existents.

El Gremi de Rajolers de Catalunya també demana que se simplifiqui el
procés administratiu que obliga a les empreses a passar per diversos
departaments de la Generalitat, ajuntaments, etc. per obtenir una llicèn-
cia d’explotació i, en darrer terme, aposta per la redacció d’un pla d’ex-
tractives que defineixi en quines zones del país es pot extreure mate-
rial i en quines no.

Gremi de Rajolers de Catalunya

La pedrera de Montau es va tancar el setembre del 2003

El Gremi de Rajolers va inaugurar l’any passat la seva nova seu, ubicada a la Traves-
sera de Gràcia de Barcelona

ALTRES GREMIS

7

GREMI DE RAJOLERS DE CATALUNYA
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a/e: gremi@rajolers.jazztel.es
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ÀRIDS TRAMUNTANA és una empre-
sa extractiva ubicada a la població
gironina de Bàscara que va ser consti-

tuïda l’any 1969.
Actualment disposa de dues graveres situades
prop de la planta de tractament, d’on s’ex-
treuen graves, pedra calcària i sílice, que s’uti-
litzen bàsicament per a la fabricació de formi-
gó. De fet, un 99% de la producció d’ÀRIDS
TRAMUNTANA es destina a l’empresa del
grup, Formigons Costa Brava, per a l’elabora-
ció de formigó. Precisament, aquesta empresa,
en adonar-se de la dificultat d’aconseguir
àrids i de la necessitat que tenien d’aquests
àrids per al desenvolupament de la seva acti-

vitat, va decidir a finals dels seixanta crear una
empresa pròpia per proveir-se’n.
Des de la seva constitució l’any 1969, ÀRIDS

TRAMUNTANA ha treballat diversos camps
de la zona del gironès, els quals han estat res-
taurats i totalment integrats al medi a través
de la plantació de pollancres (vegetació autòc-
tona de la zona) o a través d’altres actuacions,

com ara, la ubicació de vivers o la preparació
dels camps per al conreu.

A més, cal assenyalar que ÀRIDS TRAMUN-
TANA disposa d’un camp de terres per pro-
veir-se a l’hora de desenvolupar les correspo-
nents restauracions.

Els treballs d’aquestes graveres acostuma a ser
només d’un període d’uns dos anys a causa de
les dimensions reduïdes dels camps.

D’altra banda, per a la restauració de les graveres
també utilitzen terres provinents de les restes de
les obres que s’estan duent a terme a la demar-
cació. Aquest tipus de terra suposa fins a un
50% de la utilitzada en una restauració, cosa que
facilita el reciclatge d’aquest material que d’una
altra manera aniria a parar a un abocador.

És important remarcar que, en molts casos,
l’actuació de l’activitat extractiva d’ÀRIDS
TRAMUNTANA o d’altres empreses ha servit
per netejar les lleres dels rius i evitar possibles
problemes i destrosses quan es produeixen
riuades a causa de les pluges.

FORMIGONS COSTA BRAVA posseeix el
certificat de qualitat de producte AENOR, així
com la certificació de qualitat ISO 9001.

En tots aquests anys de treball continuat,
ÀRIDS TRAMUNTANA ha restaurat uns deu
camps. A continuació, us en presentem alguns
exemples en les següents imatges.

ÀRIDS TRAMUNTANA, la integració
d’una activitat extractiva al medi natural

Mas Vicenç: actualment és un viverEl Molí: ara és una important pollancreda La Noguera: és un terreny a punt per conrear

"L’actuació de l’activitat extractiva ha
servit en molts casos per netejar les

lleres dels rius i evitar possibles 
problemes davant riuades"

El Bosquet està actualment en explotació, però, com es pot observar al fons de la imatge, ja s’hi està apli-
cant la restauració integrada
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Empresa

L’empresa M. i J.GRUAS, SA va
començar la seva activitat com
a constructora a les comar-

ques lleidatanes l’any 1977. El 1985
van obtenir la classificació de Con-
tractistes d’Obres de l’Estat i, com
a conseqüència d’això, l’empresa va
créixer considerablement. Va
ampliar i potenciar la secció d’as-
falts, així com la construcció d’em-
bassaments, canals i ponts, urbanit-
zacions i obres d’infraestructura.
També va adquirir nova maquinària
i van contractar els serveis de per-
sonal especialitzat.

Davant d’aquest creixement con-
tinu, l’any 1990, a causa de la
necessitat d’àrid que hi havia a la
demarcació de Lleida per al
desenvolupament de les diferents
obres civils, M. i J. GRUAS va
crear la seva planta de fabricació
i de transport de tot tipus d’à-
rids. D’aquesta manera, s’assegu-
raven el material per a la realitza-
ció de les múltiples construc-
cions que tenien contractades.
Un cop més, doncs, veiem com la
necessitat de material fa que les
constructores, siguin grans o
petites, creïn la seva empresa per
proveir-se d’àrids.
La divisió d’àrids de M. i J. GRUAS

està ubicada al terme municipal
d’Albesa, on disposa de tres plan-
tes de tractament en una àmplia
extensió de terreny de 145 hectà-
rees, de les quals 75 ja han estat
totalment restaurades i integrades
al medi natural. L’empresa d’àrids
disposa d’uns 15 treballadors i té
en propietat 5 camions Dumpers,
entre altra maquinària.

M. i J. GRUAS extreu unes
500.000 tones d’àrids l’any, que
es destinen principalment a la
fabricació de formigó i d’aglome-
rat i a obres en general.

Actualment, treballen nit i dia per
proveir la gran demanda de mate-

rial que hi ha a la zona a causa
d’obres d’infraestructura com l’au-
tovia i altres carreteres. M. i J.
GRUAS ha participat, entre d’al-

tres, en la construcció del canal
Angerri-Balaguer, en l’encanona-
ment del riu Ondara, a la variant
sud de Lleida i en la urbanització
de diversos sectors.

A més de les plantes d’àrids, la
constructora és propietària del

50% de les accions de l’empresa
PAVIGAR, SA, una planta d’aglo-
merat asfàltic en calent, situada al
terme municipal de Torrelameu, a
Lleida.

Actualment, la companyia es troba
en un moment òptim després
d’anys d’intensa feina i de realitzar
tot tipus d’obres. Recentment, ha
instal·lat una oficina a Reus, ja que
ha estat adjudicatària en els últims
cinc anys de diverses obres en
aquesta demarcació.

Per últim, cal destacar que des de
l’any 2002 M. i J. GRUAS disposa
del certificat ISO 9001 que acredi-
ta la qualitat de les seves obres.

Construcció i visió de futur a 
M. i J. GRUAS

La planta extractiva es troba situada al terme municipal d’Albesa La divisió d’àrids es va constituir l’any 1990

A la fotografia, podem observar en primer terme un terreny afectat i totalment inte-
grat al medi, mentre que al fons es desenvolupen les tasques extractives 

La divisió d’àrids de
M. i J. Gruas extreu
unes 500.000 tones
de material a l’any

M. i J. GRUAS, SA

Ctra. de la Vall d’Aran, km 14,5

25125 Alguaire

Lleida

Tel.: 973 75 60 00

Fax: 973 75 70 67

a/e: albesa@mjgruas.com
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EL PUNT DIARI DE TARRAGONA • 05/12/2003
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LA VANGUARDIA
• 18/12/2003

AVUI • 21/12/2003

DOSSIER ECONÒMIC DE CATALUNYA • 20/12/2003

LA MAÑANA• 18/12/2003
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EL PUNT BARCELONA • 31/12/2003
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EL PUNT DIARI DE TARRAGONA • 05/12/2003
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EXPANSIÓN • 19/01/2004

EL PUNT DIARI DE TARRAGONA • 21/12/2003

DIARI DE GIRONA
• 14/01/2004
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EL PUNT DIARI • 15/01/2004
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Entrevista

- Quan va néixer l’Associació
Provincial d’Àrids i Jaciments de
Tarragona?
- L’Associació es va constituir
oficialment l’any 1985 amb l’ob-
jectiu de donar servei a un grup
d’empreses de Tarragona. Vam
començar amb 13 associats i,
actualment, en som 31, entre els
quals hi ha empreses de tot tipus:
petita empresa, empresa mitjana i
multinacionals com Readymix o
Aricemex.

- I com valora la integració de
l’Associació que presideix al
Gremi d’Àrids de Catalunya?
- Només en puc fer una valora-
ció molt positiva perquè s’ha
aconseguit unir tot el sector
extractiu català sense que, per
això, el nostre gremi hagi perdut
la identitat, que és el que volia l’a-
gremiat de Tarragona.
Ara hi ha un sol interlocutor
davant l’Administració i això és
bàsic per a un sector com el nos-
tre que ara s’està trobant amb
tantes dificultats per desenvolu-
par la seva activitat.

- Quines són les principals pro-
blemàtiques amb què es troben
les empreses tarragonines?
- Els problemes que tenim a
Tarragona són els mateixos que
hi ha a la resta de Catalunya.Així,
la principal preocupació dels nos-
tres agremiats és la dificultat que
l’Administració concedeixi noves
llicències extractives o amplia-
cions de les existents.
A banda d’això, a Tarragona
també estem preocupats per la
pèrdua de competències dels
delegats territorials i la cada cop
més evident centralització d’a-

questes competències cap a Bar-
celona. Això comporta que les
empreses han de desplaçar-se
contínuament a Barcelona per
solucionar qüestions que abans
es tramitaven des de Tarragona.

- Quines són les principals obres
civils i les infraestructures pre-
vistes a Tarragona per als prò-
xims anys?
- Aquest any, s’ha de dur a terme
una obra molt important que és
l’ampliació del Port de Tarragona.
A banda d’aquesta obra, també hi
ha diversos ports esportius que
s’estan construint, i pel que fa a
les carreteres, es preveu la cons-
trucció de la variant de Cambrils
i la reparació dels túnels de la
Riba i de Montblanc, malmesos
per les argiles expansives. Totes
aquestes obres implicaran un
consum d’àrids important.

- N’hi ha alguna que tingui difi-
cultats a l’hora de proveir-se d’à-
rids?
- En aquests moments no, però
durant els últims dos anys hi ha
hagut bastants problemes en

aquest sentit perquè es va pro-
duir una concentració molt
important d’obres en pocs anys
que va comportar un augment
de la demanda superior a l’oferta
de Tarragona.Ara, les grans obres
d’infraestructura, sobretot la
construcció de l’AVE, s’estan aca-

bant i això ha fet que s’estabilitzi
la demanda i que en aquests
moments puguem subministrar
àrid a les obres que es desenvo-
lupen a la demarcació.

- Les empreses extractives, però,
segueixen preocupades?
- Sí. Una cosa és el fet conjuntu-
ral de l’estabilització del volum
d’obres, però el problema estruc-
tural segueix existint. Si l’Admi-
nistració no concedeix llicències,
en el moment que torni a haver-
hi un increment del nombre d’o-
bres, el problema tornarà a ser
preocupant.
Tarragona, encara que no ho
sembli, és una província eminent-
ment minera. Ara per ara, som el
segon mercat en consum d’àrids
després de Barcelona, amb un
moviment de 10 milions de tones
d’àrids anuals, però el que estem
comprovant amb gran inquietud
és que pedreres de tota la vida
s’estan quedant sense reserves i
els està costant, o pràcticament
els és impossible, aconseguir
ampliacions.

- Quines solucions al problema
creu que hi ha?
- Crec que l’única solució que hi
ha és crear una "finestreta única"
o crear un òrgan específic dins
l’Administració que s’encarregui,
de manera conjunta amb els dife-
rents departaments, d’autoritzar
o no una nova pedrera.
El que no pot ser és el model
que hi ha ara, en el qual les
empreses hem de demanar un
permís al Departament de Mines;
un altre, a l’Ajuntament; un altre,
a Medi Ambient, etc. Cada orga-
nisme aplica el seu propi criteri.

Antigament, tot era molt més
senzill. En crear-se nous departa-
ments, s’ha guanyat en diversitat,
però s’ha perdut en coordinació i
el resultat és que els tràmits
administratius són innumerables i
els processos d’ampliació s’eter-
nitzen, si no es fan impossibles.

- Dues de les apostes del Gremi
d’Àrids són la creació d’una
Cambra Minera i la redacció d’un
pla sectorial. Com ho valora?
- A Tarragona estem d’acord amb
la creació d’una Cambra Minera
de Catalunya perquè els miners
estem dins les cambres de
comerç, on moltes vegades no
se’ns entén gaire bé, però veiem
que se’ns dóna suport.
Quant al pla sectorial, crec que és
un tema del qual s’ha de parlar
molt més perquè sobretot els
agremiats petits tenen por de
perdre les seves explotacions.
La recerca de recursos nous no
és tan fàcil. Encara que sembla
que tenim àrids a tots els llocs,
els àrids de gran qualitat no es
troben a tot arreu. Si definim un
mapa molt concret d’extractives,
estarem obligant les empreses a
fer una inversió molt alta en
prospeccions geològiques, sobre-
tot per a àrids molt especials.
Nosaltres creiem que el mercat
per si sol ja es regula bé i no és
necessari establir un marc con-
cret, cosa que no significa, evi-
dentment, que no seguim una
regulació estricta de respecte pel
medi ambient i altres normatives
de seguretat.

- Com veu el futur del sector
extractiu català tenint en comp-
te el canvi que s’ha produït en el
govern?
- Nosaltres entenem que l’àrid és
un producte de primera necessi-
tat i que no hi ha producte subs-
titutiu, amb la qual cosa, encara
que el govern català canviï, la
necessitat de consumir àrids
segueix existint. El que és impor-
tant és que hi hagi diàleg i ente-
sa tant amb els que hi ha ara al
govern com amb els que vindran
per defensar el nostre sector i el
desenvolupament del país.

"La solució a la problemàtica dels àrids
passa per una única tramitació adminis-
trativa per a la concessió de  llicències"

Josep Maria Rodríguez és el president de l’Associació
Provincial d’Àrids i Jaciments de Tarragona des de fa uns
sis anys i actualment és també un dels vicepresidents del
Gremi d’Àrids de Catalunya.

“Si no es concedeixen 
noves llicències, en un
futur es tornaran a 
produir dificultats de 

subministrament d’àrids”
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